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7 NOVEMBER 2008 VRIJDAG

KNALLENDE EUROPA AVOND! 
in Drank- & spijslokaal De Atlas

18.00 – 19.30 UUR 
DINERBUFFET 
prijs buffet is € 35,– (inclusief drank)

20.00 – 22.00 UUR 
POLITIEK CAFÉ
Een boeiende en gezellige avond over 
Europese onderwerpen. Sophie in ’t 
Veld zal ondervraagd worden door 
Gerben Jan Gerbrandy over het nut 
en de noodzaak van allerlei veilig-
heidsmaatregelen die onze privacy 
fors aantasten. Biedt cameratoezicht, 
bewaren van surfgedrag, afluisteren 
van telefoons, etc schijnveiligheid of 
zijn het noodzakelijke maatregelen?

Daarnaast een kort debat over de 
vraag hoe Europa met haar buiten-

lands beleid echt een vuist kan maken 
in de wereld? Of kan Nederland alleen 
veel meer bereiken? Welke invloed 
kan de nieuwe president van de Ver-
enigde Staten hierop hebben? 

Er zal veel gelegenheid zijn om vanuit 
de zaal aan het debat deel te nemen. 
  
Toegang gratis
Aansluitend borrel en muziek

Aanmelden
Meldt u zich aan voor het diner en/
of het politiek café door een e-mail 
te sturen naar Iris Smalbrugge, 
i.smalbrugge@d66.nl of  
telefoon 070 356 60 66.

De Atlas bevindt zich op de  
Ossenmarkt 9 in Zwolle.

PROGRAMMA
ZWOLLE

CONGRES
C88
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>> vervolg programma 8 november

11.30 UUR
JAN TERLOUW
inleiding op discussie fringemeeting 
duurzame energie voorziening,  
energietransitie

12.00 UUR 
LUNCH

12.45 UUR 
FRINGEMEETINGS
•  duurzame energievoorziening,  

energietransitie
• de gebouwde omgeving
• duurzaamheid in ondernemen
• natuurbehoud

Sluiting stembussen om 14.00 uur

14.00 UUR
INGRID VAN ENGELSHOVEN  
voorzitter Landelijk Bestuur D66

14.15 UUR 
POLITIEK VRAGENUUR *
Stel uw vraag aan de voorzitters van 
het Landelijk Bestuur, de Tweede en 
Eerste Kamerfractie en de Eurofractie. 

Het vragenuur staat onder leiding van 
Mike Ackermans.

14.45 UUR
UITSLAG VERKIEZING 
lijsttrekker Europese Verkiezingen

14.50 UUR 
TOESPRAAK LIJSTTREKKER  
EUROPESE VERKIEZINGEN

15.15 UUR 
PAUZE / ENTERTAINMENT

15.30 UUR 
ALGEMENE POLITIEKE 
BESLUITVORMING 
•  actuele politieke moties 
•  resolutie duurzaamheid

16.25 UUR 
UITSLAG VERKIEZINGEN  
besturen en commissies

16.30 UUR 
ALEXANDER PECHTOLD 
fractievoorzitter Tweede Kamer

17.00 UUR 
AFTERPARTY8 NOVEMBER 2008 ZATERDAG

Op 8 november 2008 vindt in Zwolle 
het najaarscongres plaats (c88). 
Thema voor dit congres is ‘Hoezo 
duurzaam?’. Het congres zal ruimte 
bieden voor debat, besluitvorming en 
con tac ten. Voor nieuwe leden wordt 
een speciale introductiebijeenkomst 
georganiseerd.

CONGRESLOCATIE
De Nieuwe Buitensociëteit in Zwolle.
De deuren gaan om 9.00 uur open  
en de aanvang van het congres is  
om 9.30 uur. 
Bij binnenkomst staat de koffie klaar. 

AGENDA NAJAARSCONGRES C88 
De agenda kan komende weken nog 
wat wijzigen. De laatste versie treft u 
op www.d66.nl. De tijden zijn bij be-
nadering. Tijdens het congres kunnen 
agendapunten eerder of later worden 
behandeld. Houdt u daar rekening mee.

09.30 UUR
WELKOM DOOR
INGRID VAN ENGELSHOVEN, 
voorzitter Landelijk Bestuur D66
• benoeming congresvoorzitters 

• benoeming Stemcommissie
•  voorzitter Landelijke Verkiezingscom-

missie: toelichting op de procedures 
voor de te houden verkiezingen

09.40 UUR
FINANCIËN & ORGANISATIE
• jaarrekening 2007
• gewijzigde contributieregeling 2009
• begroting 2009
•  wijziging Huishoudelijk Reglement 

(n.a.v. aanname motie verkiezing 
voorzitter)

10.00 UUR
PRESENTATIE KANDIDATEN 
voor besturen en commissies

10.15 UUR
ALGEMENE ORGANISATORISCHE 
MOTIES

10.30 UUR
GRAHAM WATSON 
voorzitter ALDE-fractie in het  
Europees Parlement

11.15 UUR
VOORZITTER JD >>

FRINGEMEETINGS ‘HOEZO DUURZAAM?’

Duurzaamheid is een veelzijdig begrip; het gaat om economie, ecologie en onze samenleving. In vier 
fringemeetings worden vier thema’s besproken die de veelzijdigheid van het begrip duurzaamheid be-
nadrukken en illustreren. Deze fringemeetings verdiepen de richtingwijzer ‘Streef naar een duurzame 
en harmonieuze samenleving’ uit het D66 Verkiezingsprogramma 2006. Ze bieden u de kans mee te 
denken over de inhoudelijke standpunten van de partij en de verdere invulling van de richtingwijzer.

FRINGEMEETING DUURZAME ENERGIEVOORZIENING
Om aan de energiebehoefte van Nederland te voldoen zijn alternatieven voor fossiele energie en schone 
fossiele energie nodig. Wind en zonne-energie kunnen niet (volledig) aan die behoefte voldoen. Is de 
prijs om voor kernenergie te kiezen te hoog? Een publieksdebat naar aanleiding van de plenaire lezing 
van Jan Terlouw en de reacties van twee co-referaten. In deze fringemeeting wordt toegewerkt naar een 
resolutie over onze energievoorziening in de toekomst. 

FRINGEMEETING DE GEBOUWDE OMGEVING
Een paneldiscussie met deskundigen uit het bedrijfsleven, overheid en kennisinstellingen over energie-
besparing in de gebouwde omgeving. In 2008 heeft de overheid met enkele marktpartijen het convenant 
‘Meer met Minder’ gesloten. In 2020 moet dertig procent energie bespaard worden in bestaande en 
nieuwe woningen. Hoe dit te doen? En is het voldoende? 

FRINGEMEETING DUURZAAM ONDERNEMEN
Afval is Voedsel. Dat is het idee achter het concept Cradle-to-Cradle ontwikkeld door William McDo-
nough en Michael Braungart. Zij willen producten maken die zo in elkaar zitten dat de onderdelen op-
nieuw gebruikt kunnen worden. Geen downcyclen, maar echt recycling of zelfs upcycling. Wat betekent 
dit voor bedrijven en consumenten? Een publieksdebat met enkele deskundige uit de praktijk. 

FRINGEMEETING NATUURBEHOUD
Hoe beschermen we de natuur in Nederland? D66 wil dat in de discussie over natuur en milieu niet 
het behoud, maar de aantasting van natuur moet worden beargumenteerd. Welke overwegingen spelen 
hierbij een rol? Een interview en debat met onder meer Pieter van der Graag van de World Conservation 
Unioin (IUCN)

TRAINING PLEIN66
Op het zelfde moment als de fringemeetings wordt er ook een korte training Plein 66 gegeven. Plein 66 
is een onderdeel van de website van D66. Het is dé digitale ontmoetingsplek van D66’ers om met elkaar 
in discussie te treden en kennis te delen. Plein66 is een mix van systemen als Hyves of LinkedIn, en 
websites waar kennis wordt gedeeld.

BELANGRIJKE 
DATA VOORAFGAAND

CONGRES

donderdag 23 oktober 
10.00 UUR

Sluiting kandidaatstelling 
Besturen en Commissies. 

dinsdag 28 oktober 
10.00 UUR

Sluiting indiening moties 
en amendementen op 
congresvoorstellen,  

organisatorische moties 
en politieke moties. 

maandag 3 november 
10.00 UUR 

Sluiting indiening actuele 
politieke moties.

donderdag 6 november  
is het overzicht van  
ingediende moties  
en amendementen  

beschikbaar op 

www.d66.nl

OKTOBER 2008 DE DEMOCRAATDE DEMOCRAAT OKTOBER 2008

*
Uw vragen aan 
de fractieleden 

kunt u voorafgaand 
aan het congres

mailen naar: 

g.brunsveld@d66.nl
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Op 19 april vond het voorjaarscongres plaats in Rotterdam. Op de avond voorafgaand aan het 
congres organiseerde de afdeling Rotterdam een avondprogramma met als thema vitaliteit. 
Een terugblik op het congresweekend van D66 dit voorjaar.

De afdeling Rotterdam, onder voorzitter
schap van Cemile Sezer, bedacht een 
avondprogramma waarbij in drie gespreks
rondes professionals vanuit hun specifieke 
expertise de voorgelegde problematiek 
beoordeelden in het licht van het thema 
van de avond: vitaliteit. 

EUROPEES EN WERELDTONEEL
“Vitaliteit en Rotterdam zijn synoniem en 
vitaliteit en D66 zijn eveneens synoniem”, 
aldus Europarlementariër Sophie in ’t Veld, 
die deze avond gespreksleider is. Of, zoals 
ze zichzelf presenteert: “zo’n meisje die in 
de boksring rondgaat met een bordje.” Vol
gens In ’t Veld moet Nederland meer lef en 
durf tonen. “Met alles wat we in huis heb
ben, moeten we weer een rol gaan spelen 
op Europees én wereldtoneel.”

Presidentdirecteur van het Havenbedrijf 
Rotterdam Hans Smits maakt in de eerste 
gespreksronde dankbaar gebruik van deze 
opmerking van In ’t Veld. Hij betrekt de 
uitspraak in zijn betoog over fysieke infra
structuur en spreekt zijn bezorgdheid uit 
over de bereikbaarheid van de Rotterdamse 
haven. “De haven moet veel beter bereik
baar worden. Infrastructuur in Nederland 
wordt inefficiënt gebruikt: we struikelen 
van het ene project naar het andere.” In 
het licht van de groei van de Rotterdamse 
haven benadrukt Smits dat de huidige 

infrastructurele situatie in Nederland 
zorgwekkend is. “Het is evident dat we zo 
niet verder kunnen met de aanleg van we
gen”, aldus Smits. Roger van Boxtel deelt 
de mening van Smits dat de regelgeving 
rondom infrastructuur nader bekeken moet 
worden. ‘We lopen vast in de vraagstukken 
rondom infrastructuur, dus we moeten 
naar een andere manier van besluitvor
ming’, zo meent Van Boxtel. “Juist nu D66 
in de lift zit, moeten we voorop gaan in de 
hervorming van besluitvorming”, conclu
deert Van Boxtel. Sophie in ’t Veld voegt 
aan het betoog van de heren toe dat oever
loos gepalaver voorkomen moet worden: 
“Af en toe moet je op je smoel durven gaan, 
de kans dat je een keertje wint en de kans 
dat je een keertje verliest.”

“WE HEBBEN WEL DEGELIJK GECASHT”
‘Politici zijn onduidelijk over de vraag of 
zij de kenniseconomie belangrijk vinden.’ 
Een pittig statement aan het begin van  
de tweede gespreksronde door Gerard van 
Beynum, hoogleraar industriële biotech
nologie aan de Rijksuniversiteit van Gro
ningen. Van Beynum is kritisch over wat 
D66 op het punt van de kenniseconomie 
heeft kunnen binnenslepen in het kabinet 
Balkenende II. In zijn betoog richt hij zich 
vooral op de toekomst. “Tegen D66 zeg ik: 
bereid je opnieuw voor op regeringsdeel
name, bereid je mensen voor en let goed 

op de portefeuille verdeling.” Aan Boris van 
der Ham de taak een en ander te nuance
ren in het verhaal van Van Beynum. “D66 
is een innovatieve én een duurzame partij, 
dat is soms moeilijk”, aldus Van der Ham. 
“Bovendien mogen we als kleine partij best 
een beetje trots zijn op onze kabinetsdeel
name.” Als ‘man van de kenniseconomie’ 
krijgt Laurens Jan Brinkhorst in deze ge
spreksronde het laatste woord. “Het Inno
vatieplatform (dat in 2003 het levenslicht 
zag, red.) is een idee van D66. We hebben 
wel degelijk gecasht.”

SUBSIDIES EN ACHTEROVER LEUNEN
De derde en tevens laatste gespreksronde 
staat in het teken van cultuur. Corry Prinsen, 
goeroe in de Rotterdamse kunst en cultuur
wereld, is pessimistisch over de stand van 
zaken in de culturele wereld. “In de kunst 
is het altijd recessie, het is moeilijk om 
structurele financiële steun te krijgen. De 
vrijheid van de kunstenaars wordt aange
tast, meer en meer moeten zij zich voegen 
naar subsidies en specifieke projecten.” 
Haar slotboodschap is er een van bezorgd
heid. “Kunstenaars komen in de verdruk
king, ze worden voortdurend omringd door 
mensen die zich bemoeien met hun werk. 
Dit gaat ten koste van de artistieke vrijheid. 
We moeten oppassen dat we met de kunst 
en cultuursector niet dezelfde kant opgaan 
als met de zorg.”

Medy van der Laan benadrukt de autono
mie van de kunstenaar. Toch blijft een kri
tische kanttekening niet uit. “We moeten 
kunstenaars wel scherp en wakker houden, 
induttingsgevaar dreigt. Het is natuurlijk 
geen kwestie van gemakzuchtig op geld 
kunnen rekenen en achterover leunen.”

VOORJAARSCONGRES C87: 
STILSTAAN OF HERVORMEN?
“De wereld moeten we zien als een enorme 
kans voor het ondernemerschap in  
Nederland.” Voorzitter van het VNONCW, 
Bernard Wientjes, is gastspreker tijdens het 
congres. “Er zijn unieke kansen in  
Nederland op ondernemingsgebied, denk 
aan onze mainports: de Rotterdamse haven 
en Schiphol.” Toch blijft Wientjes realis
tisch. De slotboodschap van zijn toespraak 
ligt in het verlengde van gekoesterde D66
speerpunten. “Ondernemerschap alleen is 

absoluut onvoldoende. Kennis, opleiding en 
wetenschap zijn onmisbaar en van onschat
bare waarde.”

HET IS IN 40 JAAR EEN INDRUK WEKKEND 
VERHAAL GEWORDEN
Ingrid van Engelshoven blikt in haar toe
spraak terug op ruim vier decennia D66. 
“Het is in 40 jaar een indrukwekkend ver
haal geworden. Op dat verhaal moet je trots 
zijn, maar ook zuinig. Verworvenheden kun 
je ook weer kwijtraken.” Gerard Schouw, 
fractievoorzitter in de Eerste Kamer gaat in 
zijn toespraak in op noodzakelijk onder
houd aan de democratie. “Je maakt je niet 
geliefd, nee je wordt geen vedette door on
derhoud aan de democratie uit te voeren.”

Partijleider Alexander Pechtold stelt in zijn 
rede tot het congres dat de uitgangspunten 
van D66 tijdloos zijn. “In D66kringen hou
den we er niet zo van. Van Beginselen, met 
een hoofdletter B. Wij houden het liever 
bij ons breed sociaalliberale program ma 
en combineren dat met een vrijzinnig
democratisch politieke houding.” En weinig 
vrijzinnig is het kabinet Balkenende IV. 
Pechtold trekt fel ten strijde. “Het kabi
net Balkenende, Bos en Rouvoet morrelt 
kleinzielig aan vrijzinnige verworvenheden. 
We winkelen te veel op zondag, een zinloos 
paddoverbod, lessen in seksuele moraal, we 
moeten meer kinderen krijgen, het liefst 
langer aan de borst. De moraliserende over
heid is terug. Terug van ver weggeweest.”

Stilstaan of hervormen? Ook in de toe
spraak van Pechtold staat deze vraag 
centraal. “We moeten blijven hervormen, 
we willen niet achterop raken, we willen 
vooruitgang. Van dit kabinet zal het niet 
meer komen. Samen leven, samen niksen. 
Het initiatief zal van ons moeten komen. 
Wij zijn het alternatief.”

De fractievoorzitter roert nog een ‘hot item’ 
aan als de Nederlandse identiteit. 
“Je Europeaan voelen wil niet zeggen dat 
je geen Nederlander bent. Dat is het of
ofdenken van een benauwd land. Onze 
geschiedenis laat zien dat de Nederlandse 
identiteit al eeuwen internationaal gericht 
is. Identiteit heeft te maken met wat we  
waren, met wat we zijn, maar vooral met 
wat we willen zijn.”

Vitaliteit & hervormen:

 D66 komt samen 
in Rotterdam
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WAT?
WIE?

Wat is precies jouw rol bij de campagne 
voor de Europese verkiezingen?
“Ik geef leiding aan het campagneteam. 
Samen zetten wij de strategie voor de 
campagne uit. Wij kijken welke inhoudelijke 
koers D66 gaat varen en welke thema’s een 
rol in de campagne gaan spelen. Daarnaast 
bepalen wij ook welke beelden we gebruiken, 
bijvoorbeeld hoe de flyers eruit zien en welke 
evenementen we bezoeken. Iedereen binnen 
het campagneteam is verantwoordelijk voor 
een van de onderdelen. Ik zorg voor de coör
dinatie en de contacten met de afdelingen en 
de regio’s. Zij zijn immers uiteindelijk essen
tieel in het laten slagen van de campagne.”

Is al bekend wat het thema van  
de verkiezingen gaat worden?
“Nee, dat is nog niet bekend. De thema’s 
leggen we vast aan de hand van het verkie
zingsprogramma. Wel is duidelijk dat we 
een proEuropese campagne gaan voeren. 
37 procent van de Nederlanders heeft in 
2005 voor de Grondwet gestemd. Er is dus 
ruimte voor een partij die het lef heeft om 
Europa te verdedigen. Dat betekent niet 
kritiekloos alles vanuit Europa toejuichen, 
maar laten zien wat Europa voor Neder
land betekent. Als mensen geloven in de 
kansen van Europa is er maar één partij en 
dat zijn wij.

Overigens zien we de laatste jaren dat cam
pagnes zich ineens toespitsen op een thema 
dat je niet ziet aankomen, zoals bij de laat
ste gemeenteraadsverkiezingen het thema 
voedselbanken. We moeten dus overal op 

voorbereid zijn en dat kan het beste met 
een goed verkiezingsprogramma.”

Hebben jullie op dit moment voldoende 
mankracht om campagne te voeren?
“Er is nooit voldoende mankracht. Er zijn 
namelijk altijd potentiële kiezers die nog 
een steuntje in de rug nodig hebben. Op 
dit moment kunnen mensen die willen 
meehelpen met hand en spandiensten 
zich aanmelden via campagne@d66.nl. Ik 
vraag mensen wel eerst goed na te denken 
over wat ze willen en kunnen en wat hun 
beschikbaarheid is. De een is bijvoorbeeld 
goed in het organiseren van een activiteit, 
terwijl een ander weer heel goed in flyeren is. 
Ik ben er in ieder geval van overtuigd dat 
de grootste kracht ligt bij onze leden, bij de 
creativiteit van mensen zelf. Het campag
neteam heeft natuurlijk veel ideeën, maar 
ik weet zeker dat de leden nog veel meer 
ideeën hebben. Als het aan mij ligt wordt 
dit echt een campagne die gemaakt en 
gedragen zal worden door de leden.
Daarnaast hebben we natuurlijk ook veel 
geld nodig om een goede campagne te voe
ren. Dus als mensen hieraan een bijdrage 
willen leveren kan dat door geld te doneren 
via het machtigingsformulier op de D66
website.”

Wat gaat D66 bij deze campagne anders doen 
dan bij voorgaande campagnes?
“Bij deze campagne speelt naast de gebrui
kelijke flyercampagne het internet een grote 
rol. We willen inzetten op nieuwe media, 
waaronder online tools en een internet

campagne. Dit betekent een andere vorm 
van campagnevoeren. Online gelden nu 
eenmaal andere regels, ander taalgebruik 
en andere gewoonten. Ook moet er een 
goede wisselwerking zijn tussen wat er op 
straat en op tv gebeurt aan de ene kant en 
wat er online gebeurt aan de andere kant.”

Wat is de rol van de afdelingen binnen  
de campagne?
“Afdelingen kunnen activiteiten organi
seren. Welke afdelingen door de kandi
daten bezocht worden staat nog niet vast 
dus wie iets wil organiseren kan contact 
opnemen met mij. Het is bij het plannen 
van bezoeken overigens niet zo dat ‘wie 
het eerst komt het eerst maalt. Wij kijken 
met name naar hoeveel en welke mensen 
bereikt kunnen worden. Het liefst bezoe
ken we activiteiten met een groter bereik 
dan alleen D66’ers. De laatste twee weken 
voor de verkiezingen wordt de lijsttrekker 
niet vooraf ingedeeld, zodat hij of zij daar 
kan zijn waar de meeste mensen worden 
bereikt. 

Ik zou de afdelingen in ieder geval willen 
aanmoedigen zelf initiatief te nemen en 
activiteiten te organiseren. Het maakt niet 
uit hoe groot een afdeling is; iedereen kan 
op steun rekenen van mij en het campag
neteam. Op Plein66 komt ook een speci
ale campagnegroep, zodat we van elkaar 
kunnen leren en initiatieven met elkaar 
kunnen delen.
Voor de campagne is het belangrijk dat af
delingen goed nadenken over hoe Europees 

hun gemeente is. Europa zit in de kleine 
dingen. Op het terras eet je Franse kaas en 
drink je Italiaanse wijn. Dat het water uit 
de kraan in Frankrijk tegenwoordig drink
baar is, komt door Europa. Daarnaast is de 
sociaaleconomische structuur en leefbaar
heid in veel gemeentes verbeterd door  
Europa en subsidies uit Europa. Dat moe
ten we naar de burger toe communiceren. 
D66 moet laten zien dat een deel van de 
successen die lokaal en regionaal behaald 
zijn toe te schrijven zijn aan Europa.

Verder zou ik de afdelingen willen aanra
den om deze campagne te gebruiken om 
nieuwe leden aan zich te binden en te 
activeren, ook met het oog op de Gemeen
teraadsverkiezingen in 2010. Kijk welke 
lokale sites goed worden bezocht en wie 
initiatieven ontwikkelt, daar kan je gebruik 
van maken. Ook wordt straks zichtbaar in 
welke wijken D66 goed scoort en welk 
effect verschillende activiteiten hebben. 
Je weet dan wat wel en wat niet werkt.”

Hoeveel zetels kan D66 halen?
“De Europese verkiezingen zijn voor D66 
dé kans om te laten zien dat we daadwer
kelijk gegroeid zijn en niet alleen in de 
peilingen, maar ook als het erop aan komt, 
in het stemhokje. 
Het zal een hele uitdaging worden. Voor 
één zetel hebben we vier procent van de 
stemmen nodig, dat staat gelijk aan zes 
zetels in de Tweede Kamer. Dat is een 
verdubbeling ten opzichte van de laatste 
kamerverkiezingen.”
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Campagnevoeren 
voor Europa
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Fleur Gräper-van Koolwijk 
is campagneleider voor 

de europese verkiezingen

GEZOCHT!
Het campagneteam 
zoekt vrijwilligers  

die het leuk vinden  
in de laatste maan  den 
voor de verkiezingen  

te hel   pen bij de 
campagne. 

 
Zo zoeken we tekst-
schrijvers, mensen  
die in teamverband  
de actualiteit willen 

volgen op radio, 
televisie, kranten  
en op internet, en 
vrijwilligers die  
kunnen video  

monteren, flyeren  
of bloggen. 

INTERESSE? 
Geef uw naam  

door aan
Fleur Gräper- 
van Koolwijk.

 
f.graeper@d66.nl 
070 356 60 66
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INTERVIEW
FLEUR GRÄPER-
VAN KOOLWIJK

INTERVIEW
FLEUR GRÄPER-
VAN KOOLWIJK



Het initiatief tot de oprichting kwam van New Yorkse leden Klaus de Rijk, Olav Haazen, 
Jeroen van Kwawegen en Boris Dittrich, na een bezoek van de TweedeKamerfractie. 
Volgens Van Kwawegen leven er in New York zo’n 20.000 Nederlanders; genoeg om 
zo’n afdeling een grotere rol toe te dichten dan een gezelligheidsclub van uitgevlogen 
land genoten. Veel New Yorkse Nederlanders hebben stemrecht en voelen zich nog erg 
betrokken bij de vaderlandse politiek. Het organiseren van inhoudelijke bijeenkomsten 
en het verstrekken van praktische informatie zijn dus belangrijke doelstellingen van de 
afdeling. Het bestuur in spe is daarnaast zeker van plan om zich met de politieke inhoud 
te bemoeien. Van Kwawegen: “Wees niet verbaasd als er op congressen moties worden 
ingediend door de afdeling New York!”

Robert Strijk, directeur van het Landelijk Bureau, is erg tevreden met deze ontwikkelin
gen. “Ik denk zeker dat buitenlandse afdelingen een belangrijke rol kunnen vervullen. Of 
het nu gaat om een bindende factor voor D66’ers in het buitenland of om inbreng voor 
parlementariërs die zich met buitenlandse zaken bezighouden: buitenlandse afdelingen 
zullen hun nut zeker bewijzen!” Strijk hoopt dat D66’ers die in het buitenland wonen of 
gaan emigreren contact opnemen met het Landelijk Bureau. “Wij brengen buitenlandse 
leden graag bij elkaar.”

In de afgelopen jaren kwam op het congres regelmatig de discussie terug wanneer binnen 
D66 elektronisch gestemd kan worden. Moties over dit onderwerp zijn ook aangenomen. 
Daar is nu uitvoering aangegeven. Vanaf heden stemt D66 elektronisch.

Bij het elektronisch stemmen blijft de systematiek van stemmen in principe hetzelfde, 
slechts de manier waarop u stemt wordt anders. Zo kunt u ook elektronisch alleen stem
men als u bij bent met de contributie. Net als bij de poststemming kunt u per uitgeschreven 
verkiezing slechts één keer stemmen. Het belangrijkste verschil is dus dat er geen papier 
meer wordt gebruikt. Stemmen gaat via intranet, in een beveiligde en afgeschermde om
geving. In tegenstelling tot de stemmachines die gebruikt werden bij de landelijke verkie
zingen, wordt van het elektronisch stemmen een papertrail gemaakt. Deze papertrail kan 
op ieder moment gemaakt worden.

Elektronisch stemmen kan zowel bij verkiezingen over personen (bijvoorbeeld bij de 
totstandkoming van een kandidatenlijst) als voor onderwerpen. De uitslag wordt achteraf 
bepaald. Er is geen tussentijdse peiling zichtbaar.

HOE WERKT HET VOOR U?
Om elektronisch te kunnen stemmen ontvangt u van ons een email. (Het is dus belang
rijk dat wij het meest recente emailadres van u kennen. Wijzigingen kunt u sturen naar 
ledenadministratie@d66.nl.) In de email staat een link naar een beveiligde intranetsite. 
Op deze site kunt u inloggen met uw persoonlijke wachtwoord. Als u de eerste keer inlogt, 
krijgt u op uw emailadres uw wachtwoord gemaild. Met dit wachtwoord kunt u de eerste 
keer inloggen en uw wachtwoord vervangen. Al die stemgerechtigde leden, waarvan wij 
géén emailadres hebben, ontvangen van ons een schriftelijk stemformulier. Ook voor 
leden die bezwaar hebben met elektronisch stemmen, blijft de mogelijkheid om per post  
te stemmen. 

Dit systeem is ook beschikbaar voor verkiezingen op regionaal en afdelingsniveau. 

MEER INFORMATIE 
Gerhard Brunsveld, secretaris Landelijke Verkiezingscommissie
g.brunsveld@d66.nl of telefoon 070 356 60 28.
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Niet alleen in Nederland worden steeds meer D66-afdelingen opgericht. In België bestaat al 
sinds jaar en dag een actieve afdeling en ook andere landen laten zich niet onbetuigd. Zo was 
er de laatste maanden belangstelling uit het Verenigd Koninkrijk, Turkije en Rusland. Zeker is 
ook dat er in oktober een D66-afdeling Verenigde Staten zal zijn. Fractievoorzitter Alexander 
Pechtold is van plan bij de oprichtingsbijeenkomst aanwezig te zijn.
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Iedereen kent de Al Gore film, An Inconve-
nient Truth. Iedereen vindt óók dat Europa 
een cruciale rol heeft in het aanpakken van 
het klimaat probleem. Dan moeten wel snel 
knopen worden door gehakt: bossen opnemen 
in het Europese emissie handelssysteem 
en veilen van emissie rechten in plaats van 
gratis weggeven, een Europabrede CO2- be-
lasting en geen uitstel voor schonere auto’s.

Dat de mens verantwoordelijk is voor de 
verandering van het klimaat, daar zijn alle  
serieuze wetenschappers het nu wel over 
eens. Uitstoot van fossiele brandstoffen en 
kappen van bossen zorgt voor een steeds 
hogere CO2concentratie in de atmosfeer.  
De gevolgen zijn nu al overal zichtbaar: 12 
van de laatste 13 jaar (1995 – 2007) zijn de 
warmste ooit gemeten; Amsterdam heeft 
anno 2008 het klimaat dat Lyon had zo’n 
tien jaar geleden. En we ‘zakken’ steeds 
zuidelijker.

Klimaatverandering is niet in een jaar op te 
lossen. Wat we in de eerstkomende 10 tot  
20 jaar doen zal bepalen wat er met het 
klimaat gebeurt in de tweede helft van 

deze eeuw en die daarna. Het Stern Report 
uit 2007, uitgevoerd in opdracht van het 
Verenigd Koninkrijk, heeft berekend dat 
de kosten van de gevolgen van klimaat
verandering straks veel hoger zullen zijn 
dan de investeringen die we nu kunnen 
doen om de economie om te buigen tot een 
‘low carbon economy’, die minder CO2 uit
stoot. Er moet dus nu gehandeld worden. 

Europa kan in actie komen. Allereerst 
moet het bedrijfsleven gaan investeren 
in klimaat beleid. Daarvoor zijn marktsig
nalen nodig. De investeringen in energie
efficiëntie, duur zame energie en transport, 
de ondergrondse opslag van CO2, en het 
herbebossen en beschermen van het regen
woud zullen substantieel zijn. De kosten 
worden geschat op 1 procent van het mon
diale bruto nationaal product. Hierdoor 
zal tevens een nieuwe markt ontstaan voor 
klimaatvriendelijke energieproducten van 
500 miljard dollar per jaar.

Europa dreigt op dit punt echter haar 
leider schapspositie te verliezen. Het gevoel 
van urgentie ebt weg. Veel beleidsmakers 

hebben moeite met het idee dat de markt 
een centrale rol moet spelen om investe
ringen in klimaatbeleid mogelijk te maken. 
Deze situatie roept om politici met een 
langetermijnvisie, die de moed hebben om 
wel de juiste beslissingen te maken, en die 
begrijpen hoe markten kunnen bijdragen 
aan de oplossing van het klimaatprobleem.

Wat kan Europa doen om haar leiderschaps-
positie wel te behouden? 
Een goed klimaatbeleid berust op drie 
pijlers: emissiehandel, een systeem van 
CO2 belasting (en subsidiëringen), en 
regulering. Europa heeft een systeem van 
CO2emissiehandel, maar het probleem 
zit in de uitvoering. Zo krijgen bedrijven 
genoeg gratis emissierechten om hun emis
sies te dekken; een veel beter systeem zou 
zijn om emissierechten te veilen. Tevens 
moeten bossen opgenomen worden in het 
EU emissiehandelssysteem, en moeten  
bedrijven die CO2 ondergronds opslaan daar
voor emissierechten kunnen ontvangen. 
Ten tweede, activiteiten die het klimaat 
belasten moeten een ‘carbon tax’ opgelegd 
krijgen. Het heffen van belastingen is voor

behouden aan lidstaten, maar Europa kan 
wel een sturende rol spelen in het ontwik
kelen hiervan. De vliegtax die Nederland 
sinds 1 juli 2008 heft op vliegtuigen die 
vertrekken vanaf Nederlandse vliegvelden 
is een goed voorbeeld van hoe het niet 
moet, en geeft aan dat een heffen van dit 
soort belastingen beter gedaan kan worden 
in Europees verband. Tenslotte, regulering 
blijft een belangrijk instrument; het is 
een gemiste kans dat Europa dit jaar het 
opleggen van een CO2norm van 130 gram/
kilometer op nieuwe auto’s heeft uitgesteld 
tot 2015 in plaats van 2012. 

Dit betekent dat Europese burgers nog 
langer moet wachten op energie-efficiënte 
auto’s. Het gevecht om het klimaat zal 
winnaars en verliezers kennen. Ik zie het kli
maat als een gezamenlijke uitdaging die kan
sen schept voor nieuwe bedrijven, nieuwe 
technologieën, en nieuwe ideeën. En met 
beter beleid ligt dit binnen handbereik.

Gerhard Mulder is vicepresident 
Eco-Markets bij ABN AMRO en Algemeen 
Bestuurslid van de afdeling Amsterdam
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De leden hadden zitting genomen in een 
van de nieuwe dossierteams die D66 Leiden 
begin dit jaar introduceerde. Dossierteams 
zijn commissies met een afgebakende taak: 
verzin binnen een paar maanden een 
op los sing voor een vooraf bepaalde kwestie. 
Als die oplossing goed is, dan adopteert de 
afdeling hem en gaat er ook politiek mee de 
boer op.

Voor het dossierteam Verkeer kregen vier 
leden met achtergrond in verkeerkunde de 
opdracht een oplossing te bedenken voor 
Leidse verkeersprobleem.

In twee maanden bedachten Roger Hendriks, 
Job van Exel, Joost Hermans en Marco 
Kuijvenhoven een plan: een geboorde 
tunnel onder Leiden, die de twee snelwegen 
A4 en A44 verbindt, in combinatie met 
kortetermijnmaatregelen. Deze Rembrandt
tunnel is bedoeld als alternatief voor een 
bovengrondse weg die de provincie wil 
aanleggen. Dat plan vond het dossierteam 
verkeerskundig onvoldoende, tijdrovend en 
milieuonvriendelijk.

Het team kon het plan vervolgens bespre
ken met de fractie, bestuur en campagne
commissie van D66 Leiden. De afdeling 
heeft het plan met aanpassingen overgeno
men, gepresenteerd aan publiek en pers, 

en er is campagne voor gevoerd door de 
campagnecommissie.
Het plan haalde de lokale media, en bij de 
vergadering van Provinciale Staten op  
25 juni ging de provincie ZuidHolland 
uiteindelijk overstag: er zou een onderzoek 
komen naar het tunnelplan, uitgevoerd 
door Arcadis. Twee dossierteamleden 
mochten deelnemen aan provinciale brain
stormsessies. De voorlopige uitslag van het 
onderzoek volgt spoedig.

Vaak is in partijkringen de verzuchting te 
horen dat er zo ontzettend veel kennis zit 
bij de leden, maar dat die onvoldoende 
wordt benut voor de partij. De dossierteams 
van D66 Leiden zijn een nieuwe organisa
tievorm die dat probleem lijkt op te lossen.

Dossierteam Verkeer is het eerste dat met 
een plan komt; de dossierteams Studenten
huisvesting en Feesten en Evenementen 
zijn nog bezig. Binnen afzienbare tijd 
worden er ook opnieuw onderwerpen vast
gesteld, waar verse dossierteams zich voor 
D66 Leiden op mogen storten.

Voor meer informatie over de Rembrandt
tunnel kijkt u op www.rembrandttunnel.nl.

Maarten van Wijk is bestuurslid van  
de afdeling D66 Leiden.

Het Bestuur van D66 vind het belangrijk 
dat D66’ers actief zijn op alle bestuur
slagen. Het Landelijk Bestuur heeft 
besloten om D66’ers op te roepen om de 
‘groenblauwe’ coalitie Water Natuurlijk te 
steunen. Water Natuurlijk is een coalitie 
van de Vereniging Natuurmonumenten, de 
Provinciale Milieufederaties De Wadden
vereniging, Stichting Reinwater, Stichting 
Noordzee, Stichting Wandelplatform, 
Sportvisserij Nederland en Landschaps
beheer Nederland. Daarnaast zijn er nog 
een aantal organisaties die niet actief aan 
de coalitie deelnemen, maar wel hun steun 
voor Water Natuurlijk hebben uitgesproken. 
De hiervoor genoemde organisaties hebben 
een totale achterban van een kleine twee 
miljoen leden. Jan Terlouw is de ambassa
deur van Water Natuurlijk.

Door de D66leden die op de lijst van de 
groepering www.waternatuurlijk.nl staan 
te ondersteunen, wil het Landelijk Bestuur 
voor potentiële D66 Waterschapsbestuur

ders een reële kans op zetels creëren omdat 
de hoge kiesdrempel zelfstandige deelname 
van D66 ernstig bemoeilijkt.
Inmiddels zijn de kandidatenlijsten van 
Water Natuurlijk vastgesteld. Wij willen 
graag dat D66leden de kans krijgen om 
op een D66kandidaat van de lijst Water 
Natuurlijk te stemmen. 
Bij dezen roepen wij D66kandidaten op 
om zich bekend te maken bij hun D66 
regio bestuur zodat het regiobestuur bijvoor
beeld een stemadvies kan rondsturen.  
Ook het Landelijk Bureau is zeer geïnteres
seerd hoe het de D66kandidaten vergaat. 
D66 kandidaten laat daarom van u horen!

EN EEN LAATSTE STEMADVIES 
AAN ALLE LEDEN:
Stem 13 t/m 25 november Water Natuur
lijk, de groene waterschapspartij met hart 
voor blauw.

Voor meer informatie stuurt u een e-mail naar 
Lars Nanninga, l.nanninga@d66.nl
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Deskundige leden inzetten: 
hoe doet een partij dat? 

Waterschapsverkiezingen 
13 t/m 25 november
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Ook een ‘gewoon’ lid van D66 kan in korte tijd politiek veel bereiken. Dat bewijst D66 Leiden, 
waar vier leden erin slaagden om de provincie Zuid-Holland tot serieus onderzoek te bewegen 
naar een geboorde Rembrandttunnel onder Leiden. En dat in slechts drie maanden tijd.

Het Landelijk Bestuur van D66 heeft er voor gekozen om niet zelfstandig mee te doen aan de 
Waterschapsverkiezingen 2008. Ook GroenLinks, de SP, en een aantal gewesten van de PvdA 
hebben er voor gekozen om niet zelfstandig aan de Waterschapsverkiezingen mee te doen.
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Bij het voorbereiden en uitvoeren van een verkiezingscampagne komt heel wat kijken. Zo 
moet er een kandidatenlijst komen, een verkiezingsprogramma worden geschreven en de 
campagne moet worden opgezet. Om uit te zoeken hoe het staat met de voorbereidingen 
brachten we een bezoek aan Alice Jeltes en Conny van Stralen, respectievelijk lijsttrekker 
en de nummer twee van de kandidatenlijst.

Vlak voor ons bezoek was de kandidatenlijst in ieder geval al vastgesteld. Leuke bijkomstig
heid is, dat voor het vaststellen van de volgorde van de kandidaten op de lijst en het kiezen 
van de lijsttrekker, voor het eerst gebruik is gemaakt van evoting, oftewel stemmen via in
ternet. Omdat dit goed verlopen is zal D66 hier in de toekomst gebruik van blijven maken.

Het was al opgevallen dat de website van D66 Bloemendaal er goed uitziet en uptodate 
is. Dat is een goed begin. Maar met een goede website alleen ben je er nog niet. Daarom 
gaat D66 flyeren in de verschillende dorpskernen, schrijft Alice Jeltes ingezonden stukken 
voor de krant, worden filmpjes gemaakt en doen lijsttrekker en kandidaten mee aan ver
schillende debatten die de gemeente organiseert. “Mensen moeten weten waar D66 voor 
staat en welke plannen we hebben voor de komende jaren. Ook het verkiezingsprogramma 
is belangrijk. Dat wordt tegelijkertijd met de aftrap van de campagne op 6 september 
gepresenteerd.”

Duidelijk is dat D66 zich vooral gaat profileren met de thema’s milieu, transparantie en 
verantwoordelijkheid van bestuur en communicatie met de burger. Jeltes: “In Bloemen
daal wonen veel mondige mensen die goed voor zichzelf kunnen opkomen. Goede com
municatie met de burger is dan ook erg belangrijk.”

HET DOEL
Tot slot willen we weten wat het doel is voor de komende verkiezingen. Daarover zijn 
Jeltes en Van Stralen duidelijk: D66 Bloemendaal gaat voor minimaal twee zetels in de 
gemeenteraad. En als het zover komt zullen zij hun bestuursverantwoor delijkheid niet 
ontlopen. “Als je de kans krijgt moet je meedoen aan de coalitie, maar niet tegen elke prijs, 
we willen niet te veel inleveren”, aldus Jeltes.

Op 4 juni 2009 vindt de verkiezing voor het Europees Parlement plaats. Op het congres van 
8 november a.s. wordt de lijsttrekker bekendgemaakt. De stemming daarvoor vindt plaats 
van 6 oktober tot en met 6 november 2008.

Op 3 november a.s. opent de kandidaats telling voor de plaatsen twee en verder op de lijst. 
U kunt zich kandideren tot 8 december 2008, 10.00 uur. U kunt daarvoor het kandidaat
stellingsformulier gebruiken dat u vindt op www.d66.nl onder ‘wie doet wat’, vervolgens 
‘verkiezingen’ en ‘Europese verkiezingen 2009’.

Om kandidaat te zijn dient u bij sluiting van de kandidaatstelling aan de contributiever
plichting te hebben voldaan en dient u minimaal een jaar lid te zijn van D66. Dit betekent 
dat u lid moet zijn sinds 8 december 2007. Mocht u niet aan deze voorwaarde voldoen, 
dan kunt u bij het Landelijk Bestuur dispensatie vragen. Een eventueel verleende dispen
satie dient voor sluiting van de kandidaatstelling, 8 december 2008, te zijn afgerond. 
Een verzoek daartoe moet u voor 5 december richten aan het Landelijk Bestuur, 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag of per email: g.brunsveld@d66.nl.

Onderdeel van de kandidaatstellingsprocedure voor de plaatsen twee en verder op de lijst 
is het stemadvies. Het stemadvies is een gezamenlijk advies van de EPlijsttrekker en de 
partijvoorzitter aan de stemgerechtigde leden. Alle stemgerechtigde leden kunnen vervol
gens hun stem uitbrengen tussen 15 januari en 22 februari 2009.

Meer informatie en een kandidaatstellingsformulier is vanaf 3 november beschikbaar op 
www.d66.nl en op te vragen bij de secretaris van de Landelijke Verkiezingscommissie, 
Gerhard Brunsveld (g.brunsveld@d66.nl of 070 356 60 28).
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Op 1 januari 2009 fuseren de gemeenten Bloemendaal en Bennebroek. Er ontstaat dan  
een nieuwe gemeente Bloemendaal met vijf kernen: Bloemendaal, Bennebroek, Overveen, 
Aerdenhout en Vogelenzang. Op 19 november 2008 vinden er tussentijdse verkiezingen 
plaats voor de gemeenteraad van deze nieuwe gemeente. Dat betekent dat er campagne 
gevoerd moet worden…
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Gemeenteraadsverkiezingen

 Bloemendaal
Lijst Europees parlement:

 Kandidaatstelling
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Vertrouw op 
 de eigen kracht 
 van mensen

Vertrouwen op de eigen kracht van mensen 
is een centraal element in het gedachtegoed 
van D66 en niet voor niets de eerste van 
vijf richtingwijzers die het verkiezingspro-
gramma 2006 vergezelden. Het is het 
startpunt en uiting van de sociaal-liberale 
identiteit van D66.

Vertrouwen op eigen kracht roept ook 
vragen op. Waar leidt dit vertrouwen toe? 
Wat ligt er aan ten grondslag? En wanneer 
verandert vertrouwen op de eigen kracht 
van mensen in mensen aan hun lot over
laten? De Permanente Programmacommis
sie heeft dit onderwerp behandeld in het 
essay ‘Sociaalliberale grensverkenningen’, 
waarvan hieronder een beknopte samen
vatting staat. Het gedachtegoed van D66 
geeft richting, maar naar zijn aard zullen in 
concrete politieke vraagstukken de precieze 
grenzen steeds weer bediscussieerd en 
afgebakend moeten worden. Momenteel 
is de commissie bezig met een tour door 
het land, waarin het essay als discussiestuk 
wordt besproken. De feedback die in deze 
bijeenkomsten naar voren komt wordt uit
eindelijk verwerkt in een herziene versie en 

in een ‘tool kit’ (gereed eind 2008). Samen 
vormen dit hulpmiddelen voor de leden 
bij de discussie die zij zelf organiseren en 
vorm geven.

SAMENVATTING VAN DE ESSAY  
‘SOCIAAL-LIBERALE 
GRENSVERKENNINGEN’
Vertrouwen op eigen kracht van mensen 
is gebaseerd op de overtuiging dat ‘eigen 
kracht’ in principe in iedereen latent 
aanwezig is. Omdat er geen mens gelijk is 
(maar wel gelijkwaardig!) zijn er verschillen 
in die ‘voorraad’ kracht. Mensen worden 
bovendien niet geboren als kundige en 
zelfstandige wezens, maar moeten hiertoe 
opgroeien. Daarom is onderwijs zo belang
rijk. We erkennen dat mensen ook fouten 
maken. Maar mensen leren door fouten 
te maken en daarnaast is vertrouwen op 
de eigen kracht van mensen uiteindelijk 
te verkiezen boven het alternatief: (staats) 
instituties die al het falen en alle risico’s 
moeten beheersen. D66 stelt bij het zoeken 
naar de oplossing van concrete politiek 
vraagstukken de mens centraal: vrij,  
betrokken, gelijkwaardig en mondig.

Mensen zijn zo creatief dat ze steeds 
opnieuw zelf oplossingen vinden. Hierin 
is niet de overheid bepalend, maar men
sen onderling. Het gaat om het vermogen 
van mensen om hun eigen leven vorm te 
geven. En mensen gaan daarbij verbin
dingen aan met anderen. Dat is de basis 
voor samenhang in de maatschappij. Het is 
een voortgaand proces en gaat net als alle 
maatschappelijke processen met vallen en 
opstaan. 

Een van de belangrijkste taken van de staat 
in dit alles is het borgen van de ontplooi
ingskansen en ontwikkeling van mensen 
door handhaving van regels en vastgestelde 
rechten van het individu. In plaats van een 
verzorgingsstaat is D66 voor een ontplooi
ingsstaat, waarin wordt uitgegaan van de 
eigen kracht van mensen, van wat mensen 
wel kunnen, in plaats van wat ze niet kun
nen. Door voorzieningen te scheppen kan 
de staat verbindingen tussen mensen laten 
ontstaan die anders niet zouden ontstaan. 

Het gedachtegoed van D66 is breder dan 
alleen vertrouwen op de eigen kracht van 

mensen. Niet voor niets zijn er nog vier 
andere richtingwijzers vastgesteld, die vaak 
de begrenzing vormen.¹ Het streven naar 
een harmonieuze samenleving, en ‘beloon 
prestatie en deel de welvaart’ moeten er 
bijvoorbeeld voor zorgen dat we mensen 
niet aan hun lot over laten. 

In het vaststellen van de grenzen komen 
vaak lastige dilemma’s naar boven.  
De Permanente Programmacommissie 
hoopt met haar essay een bijdrage aan te 
leveren aan het interne debat en aan de 
oplossingen die wij als partij kiezen.

De volledige tekst van het essay ‘Sociaal
liberale grensverkenningen’ is te vinden op 
www.d66.nl/kenniscentrum.

¹ De vijf richtingwijzers zijn: 
• Vertrouw op de eigen kracht van mensen; 
• Denk en handel internationaal; 
• Beloon prestatie en deel de welvaart; 
•  Streef naar een duurzame en  

harmonieuze samenleving; 
•  Koester de grondrechten en gedeelde 

waarden.
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Naast plaatselijke afdelingen kent D66 
ook platforms. Platforms geven leden de 
kans zich rondom een bepaald beleids-
terrein te verenigen. Leden kunnen 
daar met elkaar in debat over thema’s 
die raken aan het beleidsterrein. Plat-
forms kunnen een bijdrage leveren aan 
het gedachtegoed van de partij en de 
verkiezingsprogramma’s. Ook kunnen ze 
onze lokale, regionale en (inter)nationale 
volksvertegenwoordigers ondersteunen 
met nieuwe en uitgewerkte ideeën en 
denkbeelden. Hieronder treft u informatie 
over enkele platforms. 
Meer informatie kunt u vinden op: 
www.d66.nl/platforms 

PLATFORM 
RUIMTE & MOBILITEIT 
Het Platform Ruimte en Mobiliteit is een 
kennisinstituut, waarin de leden kennis, 
kunde en informatie kunnen uitwisselen 
over infrastructuur, ruimtelijke ordening, 
volkshuisvesting, verkeer en milieu.  
Wij geven op deze terreinen advies aan 
de D66-fracties in Tweede Kamer, het 
Europees Parlement, de Provinciale Staten 
en de Gemeenteraden. Zo leveren wij een 
bijdrage geleverd aan (een voortschrijdend 
inzicht in) de fysieke inrichting van Neder-
land. Daarnaast verzorgen wij voor een 
groter publiek activiteiten en publicaties, 
eventueel in samenwerking met andere 
platforms binnen en buiten D66.

Meer informatie bij Henk-Peter Koster 
(voorzitter), d66ruimte@xs4all.nl / 
telefoon 015 261 62 25 en op 
www.d66ruimte.nl

PLATFORM 
DUURZAME ONTWIKKELING
D66 moet een groene partij blijven. Niet 
zozeer voor het groene gras en de bomen, 
wel voor de ‘kwaliteit van leven’. Niet voor 
de milieuproblemen van de jaren zestig 
die inmiddels zijn opgelost, maar voor de 
hardnekkige vraagstukken van nu en de 
komende decennia. Ons platform heeft een 
bredere visie op duurzame ontwikkeling 
dan het klassieke people-planet-profit. 
Voor het nemen van (politieke) beslissin-
gen streven wij naar een integrale afweging 
tussen gezondheid, leefbaarheid, land-
schappelijke kwaliteit, welzijn en economi-
sche continuïteit. Er is een nauwe relatie 
met andere maatschappelijke onderwerpen 
zoals kenniseconomie, onderwijs, ontwik-

kelingssamenwerking, verkeer en vervoer 
en ruimtelijke ordening. Ons platform heeft 
onderwerpen behandeld als klimaatveran-
dering, energietransitie, waterbeleid, 
Waddenzee, Schiphol en een pragmatisch 
woonprogramma.

Meer informatie bij Johan Piet (voorzit-
ter), Johan.piet@transparability.nl en op 
www.d66duurzameontwikkeling.nl

PLATFORM  
ONDERWIJS I.O.
Nederland verdient beter onderwijs en 
meer hoogstaande kennisinstituten. Het 
Platform Onderwijs wil de D66-inbreng in 
deze structureren, verdiepen en in verkie-
zingsprogramma’s verwoord zien. 

Meer informatie via onderwijs@d66.nl en 
op www.d66onderwijs.nl

PLATFORM
VROUWEN / MANNEN / MENSEN
RECHTEN
Het platform V/M Rechten houdt zich bezig 
met de gelijke behandeling en rechten 
van vrouwen en mannen in de samenle-
ving, het bevorderen van de evenredige 
participatie van mannen en vrouwen in 
de politiek en de discussie binnen D66 
over deze onderwerpen. Het platform is 
samengesteld uit leden van D66 die op 
verschillende beleidsterreinen actief zijn en 
komt circa zeven keer per jaar bijeen. V/M 
Rechten wil zijn doelstellingen bereiken 
door het initiëren van expertmeetings, het 
schrijven van adviezen, het houden van 
workshops, het reageren op maatschappe-
lijke ontwikkelingen en het beantwoorden 
van vragen. V/M Rechten is georganiseerd 
als projectorganisatie. V/M Rechten repre-
senteert D66 extern o.a. in het samen-
werkingsverband van politieke partijen: 
Politiek Vrouwen Overleg (PVO).

Meer informatie via VM-rechten@d66.nl 

PLATFORM  
MIGRANTEN PARTICIPATIE
Na een adempauze van ongeveer een jaar 
werkt het Platform Integratie aan herstel. 
Niet alleen de naam is veranderd, er wordt 
ook gewerkt aan een nieuwe structuur om 
onderbouwd en innovatief binnen D66 te 
spreken over de invloed van migratie op de 

Nederlandse maatschappij. Het Platform 
Migranten Participatie gaat werken met 
een kleine kennisgroep, waarin leden en 
experts beleid op het gebied van migranten 
participatie bespreken en agenderen. De 
daarnaast functionerende reflectiegroep van 
geïnteresseerde D66’ers discussieert over 
de resultaten en mogelijke vervolgthema’s. 

Meer informatie via 
migrantenparticipatie@d66.nl 

PLATFORM
D66 ROZE I.O.
D66 Roze gaat voor de emancipatie van 
een ieder die zich niet (enkel) door het an-
dere geslacht aangetrokken voelt. Via D66-
inbreng wil D66 Roze dit realiseren. Sinds 
2006 heeft D66 Roze een eigen pagina 
op de site van het Platform Democratie en 
Rechtsstaat.

Meer informatie: d66roze@d66.nl en 
op www.d66bestuurlijkevernieuwing.nl/
D66_Roze_hoofd

PLATFORM 
CULTUUR & MEDIA
Het Platform Cultuur en Media werd opge-
richt ten tijde van een regeringsdeelname 
van D66, die o.a. een staatssecretaris 
voor media en cultuur aan het betreffende 
kabinet leverde. Het was bedoeld als 
‘partijcontragewicht’ tegenover de beleids-
ontwikkeling en -uitoefening op regering-
sniveau. Na het uitstappen van D66 uit 
dit kabinet verviel eigenlijk het bestaans-
recht van het platform. Met de Europese 
Parlementsverkiezingen 2009 in verschiet 
- waarvoor concrete, bruikbare ideeën 
voor het conceptverkiezingsprogramma 
aangeleverd kunnen worden - is herstart 
van het platform aan de orde. Heeft u voor 
‘2009’ realistische ideeën (kort en bondig 
geformuleerd en dito beargumenteerd)? 
Stuur ons dan een mail.

Meer informatie via 
d66cultuurmedia@gmail.com 

PLATFORM 
INTERNATIONALE VEILIGHEID & 
DEFENSIE
Het Platform Internationale Veiligheid en 
Defensie (PIVD) geeft gevraagd en onge-
vraagd advies aan de fractie over onder-

werpen op deze terreinen. We komen een 
keer of acht per jaar bijeen, vrijwel altijd 
in Den Haag. Onze activiteiten zijn primair 
gericht op het bundelen van ervaring en 
kennis in de partij op deze terreinen om de 
fractie en/of de partij over specifieke onder-
werpen te informeren en, bij gelegenheid, 
over deze onderwerpen moties voor te 
stellen op onze congressen. Nieuwe leden 
van het platform zijn welkom. Specifieke 
kennis en achtergrond worden niet vereist 
maar het is handig als leden enige bekend-
heid hebben met het veld (net iets meer 
dan krantenkennis)

Meer informatie bij Frans Verhagen  
(voorzitter), amerika@amerika.nl

PLATFORM 
DEMOCRATIE & RECHTSSTAAT
Democratisering is niet iets wat zomaar 
voor het oprapen ligt. Dat hebben we als 
D66 de afgelopen decennia wel gemerkt. 
Het Platform wil een duurzame bijdrage 
leveren aan een D66 dat standvastig staat 
en gaat voor een realistische samenhan-
gende democratiseringsagenda die ertoe 
doet. Zo bespreekt het platform nu de D66 
debatnotitie ‘Democratiseringagenda voor 
de Grondwet’. Benieuwd? 

De notitie is te vinden op de site onder het 
kopje ‘Publicaties’. 

Meer informatie via democratie@d66.nl 
en op www.d66bestuurlijkevernieuwing.nl

PLATFORM
SENIOREN & SAMENLEVING
Het Platform Senioren en Samenleving is 
een nieuw leven begonnen met boeiende 
bijeenkomsten over zaken die vijftigplus-
sers in het bijzonder raken. We houden 
ons bezig met onderwerpen als pensioe-
nen, de ouderenzorg in verpleeghuizen, 
de Wet Maatschappelijke Ondersteuning, 
ouderenhuisvesting, openbaar vervoer, 
euthanasie en civil society. Daarmee trek-
ken wij tweemaandelijks enkele tientallen 
belangstellenden naar een vergaderlocatie 
in de provincie Utrecht. Op basis van onze 
discussies komen we met aanbevelingen 
aan onze politieke vertegenwoordigers. 

Meer informatie bij Frans Postma 
(secretaris), fppostma@hetnet.nl
telefoon 035 531 09 32
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U KUNT OOK 
EEN PLATFORM 
OPRICHTEN
Zo is D66 onder meer 
op zoek naar initiatief-
nemers voor een 
Platform Economie  
en Gezondheidszorg.

Indien u interesse 
heeft kunt u contact 
opnemen met het: 
Kenniscentrum D66
tel 070 356 60 66 
mail info@d66.nl 



De Jet de Bussy-penning is aan de nieuwe toekomst van D66-Breda opgedragen. Dat hebben 
Cees van Zetten en Roland de Bruijn, die de penning dit jaar in ontvangst hebben genomen, 
bekendgemaakt. Tijdens een feestelijke afsluiting van het politieke jaar in Breda op 29 juni 
jl., hebben de twee leden de erepenning door Annelies Koningsveld, vicevoorzitter organisatie 
in het Landelijke Bestuur, uitgereikt gekregen.

De Jet de Bussypenning wordt uitgereikt 
aan leden die op regionaal en lokaal niveau 
aan een herkenbaar profiel van D66 heb
ben bijgedragen. En dat hebben Cees van 
Zetten en Roland de Bruijn zeker gedaan. 
Cees van Zetten is sinds de jaren 70 lid en 
actief voor D66, vooral op lokaal niveau. In 
maart 2008 heeft hij op 83jarige leeftijd 
zijn functie als secretaris in het afdelings
bestuur van D66 Breda neergelegd. Naast 
afdelingsbestuurder was hij actief in de 
afdelingsverkiezingscommissie. Hij onder
steunde de gemeenteraadsfractie en was 
altijd bereid voor D66 campagne te voeren. 
Roland de Bruijn is eveneens zeer actief 
binnen D66; niet alleen in de afgelopen 
jaren als regiobestuurder of regiohoofd
bestuurslid, maar nog steeds als afdelings
voorzitter. Met zijn kritische houding zet hij 

anderen op scherp. Daarnaast heeft hij een 
rol in het actief krijgen van nieuwe leden.

Cees en Roland waren beiden zeer verrast 
in het zonnetje gezet te worden. 
Zij droegen de penning op aan de nieuwe 
toekomst van D66 Breda. Cees is trots dat 
er momenteel zoveel welbespraakte en 
intelligente jongeren in de partij bij komen. 
Roland memoreerde aan de naamgever 
van de penning, Jet de Bussy. Zij was in 
Amsterdam een zeer prominent en actief 
lid in de vorige eeuw. 

De Jet de Bussy-penning wordt toegekend 
door het Landelijk Bestuur op voordracht van 
derden. Voor meer informatie kunt u terecht 
op www.d66.nl of bij Gerhard Brunsveld, 
g.brunsveld@d66.nl.

Jet de Bussypenning 
voor twee Bredase leden
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